

**MINISTRY OF EDUCATION OF THE REPUBLIC OF BELARUS  
BELARUSIAN STATE UNIVERSITY  
FACULTY OF INTERNATIONAL RELATIONS  
Department of International Law**

**Annotation to the master's thesis**

**INTERNATIONAL LEGAL REGULATION OF EXPORT-IMPORT  
OPERATIONS IN THE COMMONWEALTH OF INDEPENDENT STATES  
(CIS)**

**LIN WEIHE**

Scientific supervisor:  
Andrei V. Rusakovich

Minsk, 2025

## ANNOTATION

**1. Structure and scope of the master's thesis:** 53 pages, 3 chapters, 50 sources.

**2. Keywords:** free trade zone, import-export operations, international legal regulation, trade agreements, protectionism, Commonwealth of Independent States.

**3. The content of the work.** The object of this study is legal relations in the sphere of export-import operations between the CIS member states.

**The subject** of the research includes the analysis international treaties, legal acts of the Commonwealth of Independent States, legislation of the member states concerning the regulation of export-import operations.

**The purpose** of this thesis is a comprehensive analysis of export-import operations in the CIS and the development of proposals to improve international legal regulation in this area.

**Research methods:** General scientific methods (analysis, synthesis, induction, deduction) and special methods were used in the study: formal-logical, historical-legal, scientific abstraction. The work included an analysis of international treaties, legal acts of the Commonwealth of Independent States, national legislation of the CIS member states in the sphere of regulating export-import operations; analysis of scientific literature, statistical data. A comparative analysis of the legislation of the CIS member states made it possible to identify problem areas in the sphere of regulating export-import operations.

**Research results:** This study conducted a systemic analysis of the state of export-import operations in the CIS, identified problematic issues currently existing in this area, and analyzed the existing cooperation mechanisms. Particular attention is paid to the analysis of documents regulating the functioning of the Free Trade Zone within the CIS, the formation of mechanisms for free trade in services. The study proposes ideas for improving international legal regulation in this area, which in the long term will lead to increased competitiveness of the CIS member states in world trade.

**Reliability of materials and results of the thesis:** The dissertation uses legal acts of the CIS, national legislation of the member states, which provides a legal basis for the study. Auto cites authoritative sources of data to ensure the reliability and accuracy of information. The reliability of the dissertation results is ensured by the high-quality use of general scientific and special research methods.

**Recommendations for the use of the results:** The results of the study will be useful for the coordinating institutions of the CIS and national governments of the member states for further work on improving the regulation of export-import operations, developing international cooperation. Also, enterprises and other business entities of the CIS member states can use the findings of the study when planning export-import operations. In the scientific field, the results of the study

can be used for further study of the stated scientific problem, the relevance of which increases with the increase in trade operations and increased competition. The practical significance of the results of the study lies in their application in the educational process of higher educational institutions to improve the teaching of relevant disciplines.

## **АННОТАЦИЯ**

**1.Структура и содержание магистерской диссертации:**53 страниц, 3 главы, 50 источников.

**2.Ключевые слова:**зона свободной торговли, импортно-экспортные операции, международно-правовое регулирование, торговые соглашения, протекционизм, Содружество Независимых Государств.

### **3. Содержание работы.**

**Объектом исследования** являются правоотношения в сфере экспортно-импортных операций между государствами-участниками СНГ.

**Предметом исследования** являются международные договоры, правовые акты Содружества Независимых государств, законодательство государств-участников, касающееся регулирования экспортно-импортных операций.

**Цель работы** – провести комплексный анализ экспортно-импортных операций в СНГ, которые являются важной частью развития международной торговли, выработать предложения по совершенствованию международно-правового регулирования в этой сфере.

**Методология исследования:**при проведении исследования использовались общенаучные методы (анализ, синтез, индукция, дедукция), а также специальные методы: формально-логический, историко-правовой, научной абстракции. В работе проведен анализ международных договоров, правовых актов Содружества Независимых государств, национального законодательства государств-участников СНГ в сфере регулирования экспортно-импортных операций; анализ научной литературы, статистических данных. Сравнительный анализ законодательства стран-участниц СНГ позволил выявить проблемные сферы в области регулирования экспортно-импортных операций.

**Результаты исследования:**В исследовании проведен системный анализ состояния экспортно-импортных операций в СНГ, выявлены проблемные вопросы, имеющие место в настоящее время в этой области, проанализированы сложившиеся механизмы сотрудничества. Особое внимание уделяется анализу документов, регламентирующих функционирование Зоны свободной торговли в рамках СНГ, формированию механизмов свободной торговли услугами. В исследовании предлагаются идеи для совершенствования международно-правового регулирования в этой сфере, что в перспективе приведет к повышению конкурентоспособности государств-участниц СНГ в мировой торговле.

**Достоверность материалов и результатов диссертации:** В диссертации использованы правовые акты СНГ, национальное

законодательство государств-участников, что обеспечивает правовую основу исследования. Автор цитирует авторитетные источники данных для обеспечения надежности и точности информации. Достоверность результатов диссертации обеспечивается с помощью качественного применения общенаучных и специальных методов исследования.

**Рекомендации по использованию результатов:** результаты исследования будут полезны для координирующих институтов СНГ и национальных правительств государств-участников для дальнейшей работы по совершенствованию регулирования экспортно-импортных операций, развития международного сотрудничества. Также предприятия и другие субъекты хозяйствования стран-участниц СНГ при планировании экспортно-импортных операций могут использовать выводы, содержащиеся в исследовании. В научной сфере результаты исследования могут быть применены для дальнейшего исследования заявленной научной проблемы, актуальность которой возрастает по мере увеличения торговых операций и усиления конкуренции. Практическая значимость результатов исследования заключается и в их применении в учебном процессе высших учебных заведений для улучшения преподавания соответствующих дисциплин.